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دبیرکل حزب مردم سالاری: 
راه مقاومت بن بست ندارد 

گروه سیاسی: »مصطفی کواکبیان«، دبیرکل حزب مردم سالاری در واکنش 
به ترور »سیدهاشم صفی الدین« در توییتر نوشت: »رژیم صهیونیستی همچنان 
روی موج ترور و آدم کشی به دنبال گسترش تنش و جنگ در خاورمیانه است.«

عضو پیشین کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس تاکید کرد: »ترور 
سیدهاشم صفی الدین اقدامی در راستای ترور دیگر فرماندهان و مقامات ارشد 
مقاومت است اما وضعیت میدان نشان می دهد که راه مقاومت بن بست ندارد.«

وی همچنین تصریح کرد: »نه اسرائیل و نه آمریکا درک صحیحی از وضعیت 
میدان و دیپلماسی در خاورمیانه ندارند.«

حزب

آیت الله جوادی آملی:
جلوی فساد و حقوق های نجومی باید گرفته شود

مرجع تقلید شیعیان گفت: کشور ما دارای منابع طبیعی و ثروت فراوان است. 
باید جلوی فســاد و حقوق های نجومی گرفته شود و با مدیریت صحیح از این 

منابع به درستی بهره برداری شود.
به گزارش خبرگزاری خبرآنلاین، آیت الله جوادی آملی، مرجع تقلید شــیعیان 
در دیدار با اسکندر مومنی، وزیر کشور با بیان اینکه مردم ایران مردمی بزرگ و 
اصیل هستند، اظهار کرد: ما یعنی مردم ایران، نه فقط حوزویان یا دانشگاهیان؛ 
مــردم ایران مردمی بزرگ و بزرگ زاده اند و ایــن ملت بزرگ باید با بزرگواری 

اداره شود.
بنابر روایت ایســنا، وی بیان کرد: استاندار یک استان باید در ارتباط نزدیک با 
مردم آن استان باشد و خواسته ها و نیازهای آنها را درک کند، نه اینکه تنها به 

اجرای دستورات بالادستی بپردازد.
مرجع تقلید شیعیان افزود: مسئولان استانی باید با مشورت نخبگان، حوزویان 
و دانشــگاهیان، برای رفع مشکلات استان تدبیر کنند و در جهت تأمین منابع 

پایدار برای استان، اقدام لازم را به عمل آورند.
جوادی آملی با اشاره به اهمیت درس گرفتن از سیره اهل بیت )ع(، بیان کرد: 
اهــل بیت عصمت و طهارت، راه زندگی را به ما آموخته اند. نمونه آن در قرآن 
عامَ عَلی  حُبِّهِ مِسْکیناً وَ یتیماً وَ أسَیراً. اهل  کریم ذکر شده است: وَ یطْعِمُونَ الطَّ
بیت غذای خود را به یتیم، مســکین و اسیر دادند. در مدینه که شهر اسلامی 
بود اســیر مسلمان نداشتیم، بلکه اسیران جنگی، کفاری بودند که برای جنگ 
آمده بودند. حضرت فرمود الآن حکومت به دست ماست، گرچه این اسیر کافر 
آمده بود تا در جنگ ما را بکشد ولی الآن اسیر ماست و ما باید شکمش را سیر 
کنیم، مسئولان نیز نسبت به همه مردم ایران با هر عقیده ای مسئولیت دارند و 

باید به مسئولیت خود عمل کنند.
وی همچنین به اهمیت استفاده از منابع طبیعی کشور اشاره و اظهار کرد: در 
حدیثی از امیرالمؤمنین نقل شده است که »مَن وَجَدَ ماءً وَ ترُاباً فَافتَقَرَ فَأبَعَدَهُ 
اللهُ«؛ کشوری که آب و خاک دارد و نتواند خود را اداره کند و نیازمند دیگران 
باشــد، از رحمت الهی دور است. کشور ما دارای منابع طبیعی و ثروت فراوان 
است. باید جلوی فساد و حقوق های نجومی گرفته شود و با مدیریت صحیح از 

این منابع به درستی بهره برداری شود.
در ابتدای این دیدار مؤمنی، وزیر کشــور، گزارشی از روند انتخاب استانداران و 
همچنین سوابق اکبر بهنام جو، استاندار جدید قم ارائه کرد و از زحمات استاندار 

پیشین، سید محمد آقامیری، قدردانی کرد.

توصیه آیت الله مکارم شیرازی به وزیر کشور:
در مقوله حجاب، برخورد قهری و خشونت آمیز 

نتیجه معکوس دارد
سردار مومنی وزیر کشور با حضور در دفتر آیت الله مکارم شیرازی با این مرجع 
تقلید دیدار و گفت وگو کرد. آیت الله مکارم شــیرازی در دیدار اسکندر مومنی 
وزیر کشور و اســتاندار جدید قم به انتظارات مردم از مسؤولین اشاره و تاکید 
کرد: باید با تغییر مسئولین، در پیشــبرد امور کشور، پیشرفت حاصل شود و 
مشــکلات مادی و معنوی مردم کاهش یابد. به گزارش رســا، آیت الله مکارم 
شــیرازی در این دیدار انتقاد سازنده را کارســاز دانسته و خاطرنشان ساخت: 
انتقاد باید به صورت منطقی باشد نه تخریبی و منتقدین ضمن بیان دلسوزانۀ 

انتقادات خود، راهکار هم ارائه کنند. 
این مرجع تقلید در ادامه به مشکلات اقتصادی مردم اشاره کرده و بیان داشت: 
مسألۀ تورم و گرانی و افزایش ارز از مشکلات شاخص کشور است که در دولت 
جدید نیز نه تنها کاســته نشــده؛ بلکه افزایش هم یافته است. آیت الله مکارم 
شیرازی به اجاره بهای سنگین مســکن و مشکلات مستأجران اشاره و اظهار 
داشت: اجاره مسکن به طور بی رویه و بدون قانون بالا می رود، البته برخی از 
مالــکان نیز مقصرند ولی دولت هــم در این زمینه وظایفی دارد که باید به آن 
عمل کند.  وی اعتیاد را عامل بسیاری از مشکلات دانست و خاطرنشان ساخت: 
بسیاری از سرقت ها و امثال آن ناشی از اعتیاد به مواد مخدر است که متاسفانه 
تهیه آن نیز بســیار آسان است. اســتاد برجسته درس خارج حوزه علمیه این 
گزاره که تمام مشکلات، ناشی از تحریم ها و عوامل خارجی و یا مسئولین سابق 
اســت را نادرست دانســت و تاکید کرد: علت بسیاری از مشکلات کم کاری و 
اشتباهات خودمان است که باید سعی کنیم این وضعیت را تغییر دهیم. آیت 
الله مکارم شیرازی حجاب را از مسلمات دین اسلام برشمرد بیان داشت: برخی 
قصد تخریب حجاب بانوان از طریق کتاب و دیگر برنامه ها را دارند که باید ضمن 
آموزش صحیح حجاب به بانوان، جلوی این تخریبها گرفته شود؛ البته باید توجه 

شود که برخورد قهری و خشونت آمیز در این زمینه نتیجه معکوس دارد.

مراجع

بریکس، جنوب جهانی 
و پارادایم سازی در روابط بین الملل

ادامه از صفحه 1
از سوی دیگر ایران به عنوان عضو جدید بریکس در نشست اخیر بر تقویت 
رویکرد اصلاح گرایانه به نظم لیبرال جهانی و توجه به روندهای توســعه درون 
زا در میان کشــورهای جنوب جهانی تاکید کرده است. موقعیت ژئوپلیتیک، 
منابع انرژی و ظرفیت بالای کوریدوری ایران در گروه کشورهای بریکس پلاس 
و ایجاد و تقویت شــراکت اقتصادی، سیاسی و امنیتی میان اعضا از مهمترین 

دغدغه ها به شمار  می رود.
از این رو تقویت چند جانبه گرایی و ایجاد دستورکار غیر غربی در سیاست 
بین الملل  متناسب با چالش ها، فرصت ها و تحولات جهانی و مناطق غیر غربی 
 می تواند در حل و فصل منازعات منطقه غرب آسیا و رهایی از مداخلات خارجی 
تاثیرگذار باشد. تهدیدات امنیتی نوینی همچون موضوع مهاجرت و پناهندگی 
که ایران به شــدت با آن درگیر اســت از دیگر مسائلی است که باید در سطح 
این نشست ها تکرار شود. وقوع هر جنگ و منازعه نظامی و افزایش تنش های 
منطقه ای ابعاد امنیتی اقتصادی و اجتماعی و سیاسی گسترده ای در قالب موج 
مهاجران و آوارگان به بار خواهد داشــت. تاکید بر موقعیت نادر ایران در حوزه 
مهاجرت و پناهنگی به طوری که همزمان هم مبدا مهاجران و پناهندگان هم 
مقصد و هم ترانزیت آنهاســت بسیار حائز اهمیت است. مهاجرت و پناهندگی 
فی نفســه امری موقت اســت اما آثار پایدار و طولانی مدت در کشــور مبدا، 
ترانزیت و مقصد به بار  می گذارد. در شرایطی که کمیساریای عالی پناهندگان 
سازمان ملل سال 2022 را پایان وضعیت اضطراری افغانستان اعلام کرده و از 
آن ســال کمک های جهانی به شدت کاهش یافته اما همچنان سهم میزبانی 
غیرعادلانه ای از این حجم مهاجران و آوارگان به تنهایی به دوش ایران اســت. 

بریکس  می تواند صدای ایران و کشورهای جنوب در بحران مهاجرت باشد.
به این ترتیــب با اتکا به مقدمه که بر نقــش بی بدیل تمدن های کهن در 
مناســبات قدرت از دیر باز تاکید شد و با بهره گیری از بخشی از سخنان دکتر 
پزشــکیان در اجلاس بریکس که اشــاره کردند »... ما بر آن هستیم تا جهان 
جدید اکثریت به جای اقلیت... دموکراسی به جای اقتدارگرایی باشد« اعضای 
بریکس باید بــر این ایده تاکید کنند که نظم هنجــاری لیبرال که مصادیق 
اجتماعــی منبعث از آن به ویژه دمکراســی و حقوق بشــر همواره به صورت 
گزینشی و ابزاری در مناسبات سیاست خارجی کشورها مورد بهره برداری قرار 
گرفتــه در طول نیم قرن اخیر رویکرد »جهان گرایی غربی« در همه ســطوح 
زیست سیاسی و اجتماعی جوامع جنوب تجویز کرده و اقتضای فرهنگی آنها 
را ندیده گرفته اســت، از این رو تاکید بر »نسبی گرایی فرهنگی«  می تواند به 
سیاســتگزارهای عادلانه تری در حوزه حقوق بشــر، حق توسعه و حق تعیین 

سرنوشت این کشورها بینجامد.

یادداشت

امام جمعه کازرون 
مورد سوءقصد قرار گرفت

حجت الاســلام والمســلمین محمد صباحــی، امام جمعه 
کازرون ظهر دیروز )جمعه چهارم آبان( مورد سوءقصد قرار 
گرفــت. فرماندار کازرون در گفت وگو با ایســنا با اعلام این 
مطلــب گفت: بعد از اقامه نمــاز جمعه یک نفر ضارب امام 
جمعه را مورد هدف قرار داد. محمدعلی بخرد تصریح کرد: 
فــرد ضارب، بلافاصله بعد از اینکه امام جمعه را مورد هدف 
قرار داد خودزنی کرد. فرماندار کازرون اعلام کرد: حال امام 
جمعه کازرون وخیم و قدامات فوری پزشــکی برای نجات 

جان حجت الاسلام محمد صباحی در حال انجام است.
گفته می شــود بر اساس بررســی های بعمل آمده از سوی 
دســتگاه امنیتی، حادثه کازرون اقدام تروریســتی نبوده و 
ضارب با انگیزه شخصی و بدلیل اختلاف اقدام به قتل حجت 
الاســلام صباحی امام جمعه کازرون کرده است. همچنین 
مهدی مزارعی رئیس بنیاد شــهید و امور ایثارگران کازرون 
اعلام کرده است که به هیچ عنوان بحث جانباز بودن ضارب 
حجت الاســلام محمد صباحی، امام جمعه کازرون صحت 
نــدارد بلکه پای این فرد در یــک حادثه، دچار مصدومیت 
شــده بود و با عصا راه می رفت. به گزارش فارس، وی افزود: 
همین مسئله موجب شد که شاهدان عینی صحنه سوءقصد 
امام کازرون گمان کنند که فرد ضارب جانباز بوده است. در 
صورتی که ما هویت و کد ملی این فرد را درآورده و تحقیق 
کردیم و مشخص شد که به هیچ عنوان ایثارگر نبوده است.

کنایه تاجگردون 
به شایعه بنزینی امیرحسین ثابتی

غلامرضا تاجگردون، نماینده گچساران در مجلس دوازدهم 
به شــایعات امیرحســین ثابتی درخصوص گرانی بنزین 

واکنش نشان داد.
به گــزارش خبرگزاری خبرآنلایــن، غلامرضا تاجگردون، 
نماینــده گچســاران در مجلس دوازدهــم، در واکنش به 
یادداشــت تلگرامی امیرحســین ثابتی که نوشته بود: »با 
انتخاب تاجگردون به عنوان رئیس کمیسیون تلفیق بودجه 
و حضور پورمحمدی رفیق دیرینه اش در سازمان برنامه و 
بودجه، مسیر دولت برای تصویب بودجه دلخواهش راحت 
تر شد. اکنون دســت پزشکیان برای گران کردن بنزین و 
سایر کالاهای اساسی بازتر شده. آیا مجلس مقابل کوچک 
شدن ســفره مردم می ایستد؟« در شبکه اجتماعی ایکس 
نوشت:»نمیدونم چرا بعضی ها یاد نمیگیرند وقتی میخوان 
اسم کسی را بیارن به رسم ادب از کلمه آقا استفاده کنند. 
واسه خودم نمیگم، واسه آقایان پزشکیان و پورمحمدی و 
بقیه میگم. ضمنا سوژه گیرت نمیاد، بنزین، در تلفیق گران 
نمیشود و هم دلسوز مردم و هم متوجه درد مردم هستیم.«

طعنه محمد مهاجری 
به نظرسنجی صدا و سیما

محمد مهاجری، فعال سیاسی اصولگرا با انتشار یادداشتی 
با عنــوان »2کیلو گوشــت و ترازوی خراب نظرســنجی 
صداوســیما« در کانال تلگرامی خود نوشت:»صداوســیما 
می گوید طبق نظرسنجی که انجام داده ۷2درصد مخاطب 
دارد. معنایش این اســت که از 2۶میلیــون خانوار ایرانی 

حدود۱۹میلیونش مخاطب این رسانه اند.
بودجه صداوســیما 2۴هزارمیلیاردتومان است یعنی سهم 
هریک خانــوار از آن۱۹میلیــون خانوار یــک میلیون و 

200هزارتومان در سال. یعنی پول2کیلو گوشت.
خب حالا اگر صداوســیما این بودجــه را از دولت نگیرد 
و به جایش شــبکه های متعدد خــود را پولی کند مردم 
حاضرنیستند پول دوکیلوگوشت را به صداوسیما بدهند و 
یکسال برنامه هایش را ببینند؟  این رقم ناچیز است و حتما 
شیفتگان صداوسیما حتی در آسیب پذیرترین دهک ها هم 
تــوان تامین آن را دارند. اگــر مخاطبان حاضرند این مبلغ 
ناچیز را بپردازند که قضیه حل اســت و اگر آماده پرداخت 

چنین پولی نیستند صداوسیما چه ادعایی دارد؟
اگر مفروض صداوسیما ) مخاطب۷2درصدی( را بپذیریم 
این ســازمان می توانــد فراخوان بدهد و معــادل بودجه 
ســالانه اش را از مردم) هر خانوار یک میلیون و 200هزار 
تومان یعنی ماهــی  ۱00هزارتومان( دریافت کند و دیگر 
لنگ بودجه از بیت المال نماند.  اما چرا صداوســیما چنین 
فراخوانی نمی دهد؟ دلیلش روشن است: ترازویی که با آن 

نطرسنجی ها را کیلو می کند خراب است!«

مهاجرانی:
حمله صهیونیست ها به خبرنگاران

از سر اتفاق نیست
سخنگوی دولت گفت: شلیک و حمله رژیم صهیونیستی به 
اتاق خبرنگاران المیادین و المنار از ســر اتفاق نیست بلکه 
یک ترور دولتی هدفمند برای بی خبرماندن جهان از جنایتی 

است که در غزه و لبنان رقم می زنند. 
به گزارش ایلنا فاطمه مهاجرانی سخنگوی دولت در حساب 
کاربری خود در شبکه اجتماعی ایکس و در واکنش به اقدام 
جنایتکارانه رژیم صهیونیســتی در هــدف قرار دادن محل 
اقامت خبرنگاران المیادین و المنار، نوشــت: حمله اسرائیل 
به مراکز رسانه ای در لبنان، نشانه ای از یک فاجعه بزرگ تر 

است. 
وی با بیان آنکه جنایتکاران همیشه تلاش می کنند جهان 
از جنایت آنها بی اطلاع باشــد، تاکید کرد: کنوانسیون ژنو و 
قانون حفظ امنیت جان خبرنگاران در شرایط جنگی وضع 
شــد، تا باز بودن مسیر اطلاع رســانی، مانعی از جنایت در 

سکوت باشد. 
سخنگوی دولت بیان کرد: شلیک و حمله رژیم صهیونیستی 
به اتاق خبرنگاران المیادین و رسانه المنار از سر اتفاق نیست. 
یک ترور دولتی هدفمند برای بی خبرماندن جهان از جنایتی 

است که در غزه و لبنان رقم می زنند.
شایان ذکر اســت؛ صهیونیست ها بامداد جمعه چهارم آبان 
۱۴0۳، بــا حمله مســتقیم و عمدی، هتــل محل اقامت 
خبرنگاران، عکاسان و تکنسین ها در منطقه »حاصیبا« لبنان 

را هدف قرار داد که منجر به شهادت تعدادی از آنها شد.

ویژه

سوشیال

دولت

هنــوز انتقــادات به اظهارات ســید 
معنوی  پدر  میرباقــری،  محمدمهدی 
جبهه پایداری ها درباره کشته شدن ۴۲ 
هزار نفر در جنگ فلسطین و اسرائیل 
ادامه دارد. برخی از سیاســیون مانند 
محســن غرویان و احمد مازنی، بر این 
باورانــد که این نوع اظهارات نشــأت 
گرفته از تفکر انحرافی اســت و تاکید 

می کنند ربطی به انجمن حجتیه ندارد.
اما حجت الاسلام رســول منتجب نیا، فعال 
سیاســی اصلاح طلــب و دبیــرکل حزب 
جمهوریت ایــران اســلامی در گفت وگو با 
تئوریسین  این  اندیشــه  خبرآنلاین، درباره 
پایداری ها بیان کرد: »دو دســته هستند که 
در داخل کشور بر طبل جنگ می کوبند. یک 
دسته مرتجعان هستند که امام )ره( آنان را 
به شــدت رد کرده و خطرناک می دانســت. 
دسته دوم افرادی هستند که تئوری اندیشه 
انحرافی ندارند اما روحیه جنگی پیدا کردند.«
این روحانــی اصلاح طلب درباره ارتباط این 
افراد با انجمن حجتیــه هم گفت: »اگر چه 
سال گذشته مسئول انجمن حجتیه از طریق 
یکی از دوســتان گلایه کرد بود که ما از این 
افراد تبری جستیم و این ها از ما نیستند، اما 
معتقدم که این اندیشه فرزند انجمن حجتیه 

است و نمی توان از آن تبری جست.«
در ادامه مشــروح گفت و گوی منتجب نیا، 
فعال سیاســی اصلاح طلب را با خبرآنلاین 

می خوانید؛
این روزها بحــث تئوریزه کردن جنگ 
دوباره از ســوی طیف تندروها درحال 
مطرح شــدن اســت. تحلیل شما از 
اندیشه و خط فکری تندروها و افرادی 
میرباقری هستند،  آقای  به  نزدیک  که 

چیست؟
یکی بحثی از قدیم الایام بین بزرگان شیعه 
مانند دکتر شریعتی، شهید مطهری و حاج 
نعمت الله صالحی نجف آبادی مطرح بود که 
شهادت به چه معنا اســت؟ صرف شهادت 

بدون هدف و نتیجه مطلوب است؟ یا شهادت 
در مسیر رســیدن به هدف عالی و پیروزی 

است؟
اکثرا نظرشان این اســت که شهادت هدف 
نیست و در مسیر رسیدن به هدف یک نوع 
سخاوتمندی و ایثار است. هدف انسان آنقدر 
ارزشمند اســت که حاضر است جان و مال 

خود را در این راه فدا کند.
تفکــر قرآنی این اســت که انســان های با 
ایمان، در راه نیل رســیدن به اهدافشان که 
حاکمیت خداوند، حاکمیت اسلام و مبارزه 
با ظلم است؛ نهایت فداکاری و ایثار را دارند 
حتی اگر در این مسیر کشته شوند، شهید به 

حساب می آیند. 
اگر تفکری باشــد که بگوید ما باید کشــته 
شویم تا راه مقدس اسلام تقویت شود، تفکر 
اشــتباهی است. ما باید تلاش کنیم تا مردم 
جهان را با اســلام آشنا کنیم و دین خود را 
آنطور که هست  معرفی کنیم. اسلام را باید 
از اندیشه های اتجاعی، کهنه، خلاف عقل و 
منطق مبرا کنیم. در اسلام، قرآن نور آشکار 
کردن جامعه و بردن آن به سمت نور است. 
خرافه و اندیشــه ارتجاعی جایی در اســلام 

ندارند.
ممکن اســت فردی یا افرادی دم از اســلام 
بزنند، اما تفکر ارتجاعی داشته باشند مانند 
داعــش یا طالبان. گروه هایــی نیز در داخل 
کشور داریم که شــهادت هدف نهایی آنان 
است و بر این باورند که باید دم تیغ دشمن 
قرار گفته و خود را به بهشــت برسانیم. این 
تفکر اشــتباهی اســت و این معنا است که 
عزت و ســربلندی ملت را از دست داده ایم، 
برای رســیدن به بهشت از اسلام و تمامیت 
ارضی دفاع نکنیم و برای مظلومیت مردم غزه 

مبارزه نکنیم.
این مرز بین این ها دقیق و مشخص است و 
متاسفانه گروه هایی هستند که قوت گرفته و 
افــکار ارتجاعی را وارد صحنه جامعه کردند. 
در برخی موارد آنان به عنوان نظام و انقلاب 

حرف می زنند، اما اندیشه آنان کاملا مخالف 
نظام، انقلاب، امام خمینی و رهبری اســت. 
این اندیشه بر این باور است که ما قبل ظهور 
امام زمان)عج( نمی توانیم موفق شویم و باید 
زمینه را برای ظهور آماده کنیم. این تفکر با 
گشترش ظلم و ستم می گوید که ما نباید با 
ظلم مبارزه کنیم و امام زمان هنگامی ظهور 
می کند که زمین را ظلم و فساد گرفته باشد، 
هر گونه مبارزه با ظلم و فساد زمان ظهور را 

به عقب می اندازد.
ایــن افکار قبل از انقلاب وجود داشــت، در 
زمان حیات امام خمینی خاموش شــد و در 
لانه  های خودشــان قرار گرفتنــد. اما دوباره 
بعد از رحلت امام ظهور و بروز پیدا کردند و 
خودشان را انقلابی می  دانند. این افراد امروز 
خودشــان را صاحب انقلاب معرفی کرده و 
در گوشــه و کنار جامعه نفوذ کردند و مورد 

حمایت واقع می شوند.
نوع تفکر در مسائل منطقه ای هم  این 
گاهی جلوتر از رهبری حرکت می کنند 
و حتی پس از شــهادت آقای هنیه هم 
قصه جنگ با اسرائیل را مطرح کردند. 
حتی برخی از سیاسیون هم می گویند 
که مخاطب جمله رهبری در نمازجمعه 

نصر، این تفکر بود. نظر شما چیست؟ 
بله، دو دسته هستند که در داخل کشور بر 
طبل جنگ می کوبند. یک دســته مرتجعان 
هستند که امام )ره( آنان را به شدت رد کرده 
و خطرناک می دانست. دســته دوم افرادی 
هستند که تئوری اندیشه انحرافی ندارند، اما 
روحیه جنگی پیدا کردند. برخی از افرادی که 
در ۸ سال دفاع مقدس بودند، بعد از پذیرش 
قطعنامه هم به صــورت جنگی وارد صحنه 
شــدند و فکر می کردند که جنگ چند نوع 
اســت. حالت های خاصی هم داشتند و همه 
را با عینک میدان جنگ و دشــمن پنداری 
می بینند. فکر می کنند با اعمال خشــونت 
می توانند جامعه را مدیریــت کرده و با قوه 

قهریه امنیت را برقرار کنند. 

البته همه افرادی که در جبهه بودند، حماسه 
آفریدند و شهید شدند یا کنار زده شدند، این 
تفکر را ندارند. برخــی از افرادی که چنین 
تفکری را دارند، سن شان اقتضا نمی کند که 
دوران دفاع مقــدس را درک کنند اما دم از 
جبهه و شــهادت می زنند. با زور و ســرنیزه 
با مردم برخورد می کننــد. این نیز یک نوع 
تفکر اشــتباه و انحرافی است که قرآن کریم 
آن را رد می کند. شــدت و غلظت را باید با 
دشمن داشته باشــند نه با مردم. با مشت و 

لگد نمی توان در داخل زندگی کرد.
احتمال می دهم این تفکر هم زائیده و پخش 
و نشر تفکر اول باشــد. یعنی بعد از رحلت 
امام)ره( فرصتی پیش آمد که تئوریسین های 
تفکر اول در میدان نهادهای انقلابی حضور 
پیدا کردند و گفتند اســلام دین خشــونت 
اســت. در زمان دولت اصلاحات هم یکی از 
همین آقایان با یکی از بزرگان کشور مناظره 
داشت و در تلویزیون ادعا می کرد که اسلام 
دین خشونت است. چه بسا تئوری انحرافی 
اول منشــاء شــده برخــی از جوانان حالت 

خشونت طلبی پیدا کنند.
آقای میرباقری در خصوص خالص سازی 
در دین هم نکاتی را مطرح کرده، پیش 
از این خالص سازی را در مسائل سیاسی 
شاهد بودیم اما گویا به مباحث دینی هم 
کشیده شده است. نظر شما در این باره 

چیست؟ 
این هــا درصدد گســترش فکر و اندیشــه 
خودشان هستند. در زمان امام)ره( جرئت و 
جسارت سربلند کردن نداشتند چون حضرت 
امام مخالف فکر و اندیشــه آنان بود. ولی بعد 
از رحلت ایشان وارد صحنه شده و روز به روز 
تقویت شدند و الآن میدان داری می کنند، در 
مجلس، دولت و نهادهای انقلابی نفوذ کردند و 
یارگیری می کنند. خدانکند این افراد بر کشور 
مسلط شوند زیرا آن را به نابودی می کشانند. 
در عمق اعتقادات آنان انقلاب و نظام اسلامی 
وجــود ندارد و معتقدند که امــام زمان باید 
نظام اســلامی را ایجاد کند. چند روایت هم 
که انجمن حجتیه بر آن اســتدلال می کنند 
مبنی بر این است که هر حکومتی قبل از امام 
زمان)عج( طاغوت بوده و خلاف قانون است. 
این ها افکار خــود را ترویج می کنند و باعث 
تاسف است که برخی از رسانه های حکومتی 
مانند صدا و سیما و نماز جمعه به این افکار 

ارتجاعی میدان داده است.
چقدر میان این نوع نگاه تندی که وجود 
ارتباط وجود  انجمن حجتیــه  با  دارد 

دارد؟ 
دقیقا همین است، من سال گذشته در گفت 
و گویی بیان کردم که این تفکر همان زاییده 
انجمن حجتیه است و فقط نام خود را تغییر 
دادند. اگر چه ســال گذشته مسئول انجمن 
حجتیه از طریق یکی از دوستان گلایه کرده 
بود که ما از این افراد تبری جستیم و این ها از 
ما نیستند، اما معتقدم که این اندیشه فرزند 
انجمن حجتیه است و نمی توان از آن تبری 
جست. مشترکات آنان یکی است ولو نامشان 

عوض شده است.

معاون راهبــردی رئیس جمهور گفت: 
ایران در دوران پس از انقلاب و به ویژه 
در دوره زعامت رهبری توانست تبدیل 
به یک قدرت مطمئن شود و از تمامیت 
ارضی خود حفاظت کنــد و بر چالش 

امنیتی ۲۰۰ ساله خود فائق آید.
محمدجواد ظریف که در همایش بین المللی 
مسائل راهبردی، اقتصادی و فرهنگی قفقاز در 
محل دانشکده مطالعات جهان دانشگاه تهران 
سخن می گفت، سیاست همسایگی ایران را 
یک واقعیت تا یک برســازی توصیف کرد و 
اظهارداشت: ایران با توجه به ژئوپلیتیک خود 
و ظرفیت های فراوان مادی و معنوی، علمی، 

نیروی انســانی و ... می تواند هاب ترانزیتی، 
فناوری و انرژی در منطقه باشد. بنابر روایت 
ایرنا، وی با بیــان اینکه ایران در دوران پس 
از انقلاب اســلامی و به ویژه در دوره زعامت 
مقام معظم رهبری توانســت تبدیل به یک 
قدرت مطمئن شود و از تمامیت ارضی خود 
حفاظت کند و بر چالش امنیتی 200 ساله 
خود فائق آید، تصریح کــرد: این اعتماد به 
نفس امنیتی و بلــوغ راهبردی ایران پس از 
200 سال را مدیون رهبرانقلاب و نیروهای 
مســلح هســتیم ضمن اینکه بر اساس این 
اعتماد به نفس راهبردی و امنیتی می توانیم 

راهبرد منطقه قوی را مطرح و دنبال کنیم.

معــاون راهبردی رئیس جمهور با اشــاره به 
ابتکار سیاسی قفقاز موســوم به ۳+۳ میان 
کشورهای ایران، ترکیه، روسیه، آذربایجان، 
ارمنستان و گرجستان، خاطرنشان کرد: در 
ابتــکار ۳+۳ نیازمنــد همکاری های فراگیر 
هســتیم و می توانیم از این ابتکار برای حل 
مسائل منطقه بدون دخالت بیگانگان استفاده 
کنیم زیرا نیــروی خارجی تــوان و تمایل 

حمایت از ما و منطقه ما را ندارد.
پیشنهاد تشکیل کنسرسیوم 

ترانزیتی ترکیبی
ظریف با یادآوری توافق آتش بس ســه جانبه 
روســیه، آذربایجان و ارمنستان که به جنگ 

قره بــاغ خاتمــه داد، در مورد مســیرهای 
مواصلاتی میــان آذربایجان و ارمنســتان، 
اظهارکــرد: بند۹ توافــق آتش بس می تواند 
موجب همکاری باشــد نه تقابل و می توان 
با ایجاد یک کنسرســیوم ترانزیتیِ ترکیبی 
منافع همه کشــورهای قفقاز و کشــورهای 

بزرگ همجوار آن را تضمین کرد.
وی در پایــان ســخنانش تاکیدکرد: حضور 
اســرائیل در جمهــوری آذربایجــان مثل 
حضورش در برخی کشــورهای خلیج فارس 
برای ایجاد سپر برای خودش است و در اصل 
آنها را قربانی خودش میکند نه اینکه بخواهد 

از آنها حمایت یا حفاظت کند.

گفت:   طلــب  اصلاح  فعال سیاســی 
و  رئیس جمهور  آقای  که  انتظار می رود 
همکاران شــان در انتخاب استانداران، 
و  کنند  عمل  بیشــتری  حساسیت  با 
با این گروه ها  ادله خود را در گفت وگو 
مطرح کنند. در برخی استان ها، احزاب 
اصلاح طلبی کــه بدنه رأی دهنده آقای 
رئیس جمهــور را فعال کــرده بودند، 
ایشــان  به  سرگشــاده ای  نامه های 

نوشته اند.
زهرا نژادبهرام، فعال سیاســی در گفت گو با 
ایلنا، در پاسخ به این سوال که ارزیابی شما از 
رویکرد دولت چهاردهم چیست گفت: در این 
مدت، تصویری از وفاق که مشاهده می کنیم، 
نیازمنــد تعریف دقیق تری اســت. وفاق دو 
وجهه دارد، یکی وفاق جمعی که باید با همه 
شهروندان در ســطح کشور صورت بگیرد و 
دیگری وفاق در ســطح کلان حاکمیتی که 
شــامل قوا و ســاختارهای سیاسی-نظامی 
می شــود. به نظر می رسد در بعد حاکمیت، 
ظرفیت های خوبی فراهم شده است، اما وفاق 

در درون جامعه هنوز شکل نگرفته است.
وی افزود: چند مسأله اصلی در جامعه وجود 
دارد، اول اینکه جمع کثیری از مردم کشور 
در انتخابات حاضر نشــدند و از سوی دیگر، 
افرادی که رأی داده اند، مطالبات جدی دارند. 
اگر منظــور ما از وفــاق، همدلی در تمامی 
بخش های جامعه باشد، حداقل در زمینه های 
مشــترکی که در بحث های انتخاباتی مطرح 

شد، مانند فیلترینگ، لایحه حجاب و عفاف 
و وضعیت معیشتی مردم، به نظر می رسد که 
موضوعات جدی وجود دارد. ما انتظار داریم 
کــه هر چه زودتر نشــانه هایی از وفاق را در 
درون جامعه مشــاهده کنیم، اما متأسفانه 

تاکنون این نشانه ها دیده نشده است. 
این فعال سیاسی اصلاح طلب افزود: تا زمانی 
که مفهوم وفاق در درون جامعه منتشر نشود 
و آن ۵0 درصدی که رأی ندادند احســاس 
نکنند که به سمت وفاق و حل مسائل کشور 
حرکت می شود، وفاق نمی تواند معنای واقعی 
خود را پیدا کند و بیشتر جنبه روانی خواهد 
داشت. وی افزود: برداشت من از صحبت های 
آقای رئیس جمهور این است که نظریه ایشان، 
نظریه وفاق بر سر حل مسائل است. اگر قرار 
است برای حل مسائل وفاق ایجاد کنیم و این 
مسائل، مسائل عموم جامعه هستند، بنابراین 
نیاز داریم کــه تمامی افراد جامعه را در این 

فرآیند مشارکت دهیم. 
 نژادبهرام در ارزیابی خــود از روند انتصاب 
مدیران میانی و به ویژه استانداران گفت: آقای 
رئیس جمهور نمی تواند به بدنه رأی دهنده اش 
بی توجه باشد. هیچ جریان سیاسی حاکمیتی 
نمی تواند به سادگی از بدنه رأی دهنده عبور 
کنــد. جلب نظــر رأی دهنده هــا موضوعی 
مهم اســت. تلاش های جبهه اصلاحات در 
اســتان های مختلف و جذب آرای متناسب 
نشــان دهنده  رئیس جمهور  آقــای  بــرای 
خواســته ها و دیدگاه های مشخص این افراد 

است. حتی اگر توافقی هم صورت گیرد، باید 
با این گروه ها در گفتگو و مشورت قرار بگیرد.
وی افــزود: نبایــد مســئولیتی از بــالا به 
پایین اعمال شــود، زیرا این امــر به نوعی 
نادیده انگاشــتن بدنــه رأی دهنده اســت. 
مشارکت سیاسی و وفاق سیاسی به معنای 
کنار گذاشــتن رأی دهندگان نیســت. باید 
با آن ها در ارتباط باشــیم و نظراتشان را در 
نظر بگیریم. در غیر این صورت، دو اثر منفی 
خواهد گذاشــت؛ یکی احساس ناامیدی در 
بدنه رأی دهنده و دیگری احتمال عدم توانایی 
فرد منتخب در پیاده سازی اهداف موردنظر 
آقای رئیس جمهور. این فعال سیاسی تصریح 
کرد: گروه هایی که در استان های مختلف به 
آقای رئیس جمهور رأی داده اند، دیدگاه های 

سیاســی ایشــان را درک کرده و به رویکرد 
ایشان در حل مسائل و تعامل با جامعه آگاه 
هستند. این گروه ها می دانند که پذیرش همه 
گروه های سیاســی، با تمام تفاوت ها، یکی از 
ارکان اصلی رویکرد ایشــان است. اما سوال 
این است که آیا فردی که این نگاه را نداشته 
باشــد، می تواند همدلی و همکاری لازم را با 
بدنه سیاسی آقای رئیس جمهور داشته باشد؟ 
این سوالی است که باید آقای رئیس جمهور 
و همکاران شــان به آن توجه کنند و پاسخ 
مناســبی برای آن بیابند. نژادبهرام تصریح 
کرد: در برخی استان ها، احزاب اصلاح طلبی 
که بدنه رأی دهنده آقــای رئیس جمهور را 
فعال کرده بودند، نامه های سرگشــاده ای به 

ایشان نوشته اند. 

رسول منجب نیا:

اسلام را باید از اندیشه های ارتجاعی مبرا کنیم
دودستهدرداخلکشوربرطبلجنگمیکوبند

کنایه ظریف به آذربایجان و اعراب منطقه

نژادبهرام خبر داد

نامه های سرگشاده احزاب اصلاح طلب به رئیس جمهور درباره انتخاب استانداران

درخواست از وزیر کشور برای تجمع 
مخالفان فیلترینگ

جــواد امام دبیر کل مجمع ایثارگران، طی نامه ای خطاب 
به وزیر کشور درخواست کرد تا مجوز برای تجمع مخالفان 

فیلترینگ صادر شود.
به گــزارش خبرگزاری خبرآنلاین، در پی تجمع عده ای از 
مخالفان رفــع فیلترینگ مقابل مرکز ملی فضای مجازی، 
جواد امام در نامه ای به وزیر کشــور خواستار صدور مجوز 

برای تجمع موافقان رفع فیلترینگ شد.

رویداد




